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خبر ه�اي رس�يده از ب�ازار حاك�ي اس�ت 
خودروي هيونداي اكس�نت كه ق�رار بود با 
قيمت اقتصادي به دس�ت مردم برسد، مدل 
2023 آن در ته�ران 3 ميلياردو150 ميليون 
تومان قيمت گذاري ش�ده اس�ت، در حالي 
كه قيمت اين خ�ودرو در امارات 900 ميليون 
تومان است. قرار بود خودروهاي ارزان قيمت  
جهان ب�ا تعرف�ه گمرك�ي پايين به دس�ت 
مصرف كننده برس�د تا از اي�ن طريق رقابت 
محصولات ايراني و واردات�ي در بازار فراهم 
ش�ود، اما تعرف�ه گمركي 90 درص�د و بالاتر 
در كنار س�ود بازرگاني 11 درصد و بيش�تر، 
تنها باع�ث ش�د س�ود حاص�ل از واردات، 
دوباره به جي�ب دولت برود و م�ردم عادي، 
همان پرايد و س�مند خود را س�وار ش�وند. 

      
بعد از آزاد سازي واردات خودرو در سال گذشته، 
موجي از وعده وعيد ها از وزي��ر صمت گرفته تا 
سخنگوي اين وزارتخانه به راه افتاد؛ وعده هايي 
كه بعد از 21ماه هنوز محقق نشده است. وزير 
وقت صمت وع��ده داد خودروهاي اقتصادي به 
عنوان خودروهايي كه عموم مردم توانايي خريد 
آنها را داش��ته باش��ند، وارد بازار ايران خواهد 
شد. س��يدرضا فاطمي امين، وزير وقت صمت 
ارديبهش��ت ماه1۴۰1 در اين خصوص توضيح 
داده بود: »عمده خودروهاي داخلي در محدوده 
اقتصادي از كيفيت مطلوبي برخوردار نيستند، 
زيرا پلتفرم هاي قديمي دارند و مردم از كيفيت 
آنها رضايت��ي ندارن��د و بايد از خط��وط توليد 
خارج شوند. بر اين اس��اس واردات خودروهاي 
اقتصادي به منظور دسترس��ي اقشار متوسط 
با درآمد كمتر جامعه و همچنين ارتقاي كيفي 
صنعت خ��ودروي كش��ور در دس��تور كار قرار 

خواهد گرفت.«
پ��س از گذش��ت دو م��اه ك��ه واردات خودرو 

رنگ وبوي جدي تري به خ��ود گرفت، منوچهر 
منطقي، معاون وزير صمت در مرداد همان سال 
اعلام كرد ك��ه واردات خودروهاي اقتصادي در 

اولويت است. 
منطقي تصريح كرده ب��ود: »پيش از اين فقط 
خودروهايي وارد كشور مي شد كه افراد متمول 
مي توانستند از آنها اس��تفاده كنند، اما وزارت 
صمت با برنامه ريزي و بررس��ي بازار، خلأهاي 
موجود در اين حوزه را احصا كرده است. مقرر 
اس��ت با واردات خودرو از يك سو بازار تنظيم 
و از س��وي ديگر بس��تر رقابتي ش��دن قيمت 
خودروهاي داخلي با محصول خارجي فراهم 
شود. براي تحقق اين اهداف، در مرحله نخست 
واردات خودروهايي در دستور كار قرار خواهد 
گرفت كه نيازهاي مذكور را تأمين كند، البته 
خودروهاي گران قيمت تر نيز وارد مي ش��وند، 
اما براي ش��روع، كار را از جايي آغاز مي كنيم 
كه به بخش��ي كه بيش��ترين مس��ئله را دارد، 

رسيدگي كنيم.«
منطقي در آبان ماه پارس��ال نيز دوباره در مورد 
خودروهاي اقتصادي اينطور گفت: »خودروي 
اقتصادي، حدود ۷ تا 1۰هزار دلار قيمت دارد، 
ضمن اينكه فرايند فروش اقتصادي اقس��اطي 
نيز براي آنها پيش بيني شده است.« نكته قابل 
توجه آنكه منطقي حتي ب��ه توليد خودروهاي 
اقتصادي داخلي نيز اش��اره و تأكيد كرده بود: 
»دو خودروساز بزرگ كش��ور در حال كار روي 
خودروهاي اقتصادي هستند و نيمه دوم سال 
1۴۰2 محص��ول آنها به بازار عرضه مي ش��ود، 
اين نياز در ح��ال حاضر مقرر اس��ت با واردات 

تأمين شود.« 
اميد قاليباف، س��خنگوي وق��ت وزارت صمت 
هم وعده تولي��د و عرضه ۳۰۰ه��زار خودروي 
اقتصادي داخلي از نيمه دوم سال1۴۰2 را داده 
بود. از سوي ديگر نيز مهدي ضيغمي، سرپرست 

سازمان توسعه تجارت ايران وعده داده بود: »از 
اواخر خرداد ش��اهد واردات انب��وه خودروهاي 

خارجي به كشور خواهيم بود.«
منطقي در اظهارنظر ديگ��ري هم حتي به ارائه 
مشوق براي واردات خودروهاي اقتصادي اشاره 
كرده و گفته بود: »مش��وق هايي ب��راي واردات 
خودروهاي اقتصادي در نظر گرفته شده است، 
به  طور مثال تعرفه واردات تا 2۰ درصد كاهش 

مي يابد يا از اسقاط معاف مي شوند.«
وعده هاي وزارت صمت در حوزه واردات خودرو 
و عرضه خودروهاي اقتص��ادي به قدري جدي 
بيان مي شد كه مصرف كنندگان از بازار خودرو 
عقب نش��يني كردند و منتظر ورود خودروهاي 
اقتصادي ب��ا كف قيمتي 2۰۰ ت��ا ۵۰۰ ميليون 
توم��ان بودند! ام��ا آنچ��ه از نخس��تين عرضه 
خودروهاي وارداتي در س��امانه يكپارچه ديده 
شد، خودروهاي ميلياردي بود كه هيچ سنخيتي 

با جيب دهك متوسط نداشت. 
   خودروهاي ميلياردي 

روانه بازار ايران شد 
سال گذشته در بحبوحه وعده هايي كه هرازگاهي 
رسانه اي مي شد، برند هاي وارداتي اعلام شد. در 
ميان برندهاي احتمال��ي خودروهاي وارداتي، 
اس��امي برندهايي چون تويوتا، ميتسوبيش��ي، 
داتسون، هيونداي، كيا و چانگان ديده مي شد. 
زماني كه اين برند ها اطلاع رس��اني شد، قيمت 
دلار ۳۰هزار تومان و ي��ورو ۳2هزار تومان بود، 
ضمن اينكه قرار بود با محاس��به تعرفه پايين و 
اعطاي مش��وق هايي مانند تخفيفات تعرفه اي، 
خودروهاي وارداتي باكيفيت به دس��ت مصرف 
كنندگان ايراني برسد، اما نتيجه آن همه وعده، 
خودروه��اي ميلياردي ش��د كه از ب��ازار ايران 
سردرآورد، مثلًا هيونداي النتراي 16هزار دلاري 
)با دلار ۵۰ هزار تومان كه مي شود 8۰۰ ميليون 
تومان(در ب��ازار ايران 8۰ ه��زار دلار )۴ميليارد 

تومان( فروخته مي ش��ود. خ��ودروي هيونداي 
اكسنت كه قرار بود براي دهك هاي پايين وارد 
ش��ود و جزو برندهاي اقتص��ادي وارداتي بود، 
مدل2۰2۳ آن در تهران ۳ ميلياردو1۵۰ ميليون 
تومان قيمت گذاري ش��ده اس��ت، در حالي كه 
قيمت نس��خه فول آن در امارات 9۰۰ ميليون 

تومان به فروش مي رسد. 
   خودروهاي سامانه يكپارچه با قيمت هاي 

غيراقتصادي 
ابتداي امسال، بر اساس آخرين جداول قيمتي 
منتشرشده از سوي س��امانه يكپارچه فروش 
خودروهاي وارداتي )ابلاغ شده از سوي سازمان 
حماي��ت مصرف كنن��دگان و توليدكنندگان( 
مشخص ش��د قيمت قطعي ش��ش خودروي 
وارداتي بي��ن يك ميلياردو۵16 ميليون تومان 
تا 2ميلياردو291 ميليون تومان تعيين ش��ده 
اس��ت. نكته مهم تر آنكه قيمت ه��اي اعلامي، 
بهاي پايه اين خودروها بوده و حدود 2۰ درصد 
ب��ه عن��وان هزينه ه��اي جانبي ب��ه آن اضافه 
خواهد شد كه نشان مي دهد مصرف كنندگان 
بايد قيمت بيش��تري براي خري��د وارداتي ها 
پرداخت كنند. همانطور كه اشاره شد واردات 
خودروهاي اقتص��ادي از ابتداي پروس��ه رفع 
ممنوعيت واردات خودرو، يكي از كليدواژه هاي 
سياس��تگذار در اين زمينه بود تا جايي كه در 
آيين نامه واردات خودرو كه سوم شهريور سال 
گذش��ته ابلاغ ش��د، روي اين موضوع تأكيد و 
حتي براي خودروهاي وارداتي س��قف قيمتي 

در نظر گرفته شده بود. 
در واقع سياستگذار با اين وعده ها و برنامه ريزي ها 
به دنبال آن بود كه با واردات خودروهاي خارجي 
ارزان قيم��ت به نوعي ب��ازار خ��ودرو را تا حدي 
رقابت��ي كن��د و در نهايت قيمت ه��اي نجومي 
را بش��كند، اما در عمل خودروه��اي وارداتي نه  
تنها صفت اقتصادي را يدك نمي كش��ند، بلكه 
هيچ  كدام حتي در مح��دوده يك ميليارد تومان 
هم نيس��تند و قيمت نهايي برخي خودروهاي 
وارداتي تا حدود ۳ميلي��ارد تومان، يعني حدود 
6۰ هزار يورو مي رسد كه هيچ قرابتي با وعده هاي 

داده شده ندارد. 
   سود دولت از وارداتي ها

هم��ان طور ك��ه در بالا اش��اره ش��د، ن��ه تنها 
تعرفه هاي واردات كاهش نيافت و مش��وقي هم 
ب��راي واردكنندگان لحاظ نش��د، بلكه با تعرفه 
9۰ درصدي و هزينه هاي جانبي نجومي، براي 
قش��ر متمول جامعه خودرو وارد شد، به عبارت 
ديگر روي عرضه خودروهاي وارداتي اقتصادي 
و رقابتي شدن بازار خودروي كشور خط بطلان 
كش��يده ش��د و مصوبه وارداتي مجل��س به نام 
اقشار متوسط اما به كام دولت و مرفهين جامعه 
تمام شد. متأسفانه وزارت صمت بدون توجه به 
وعده هايي كه در سال گذش��ته داده شده بود، 
نتوانس��ت اين مصوبه را به درس��تي اجرا كند و 
در حقيقت اقشار متوسط نقره داغ شدند چراكه 
خودروهاي داخلي ني��ز در ماراتني ك��ه به راه 
انداختند، براي اينكه از قيمت وارداتي ها عقب 
نمانند، در س��ال جاري در دو مرحله با افزايش 
قيمت روبه رو ش��دند و همان پرايد و سمند زير 

۵۰۰ ميليوني، نجومي شد.

خودروهاي اقتصادي، ميلياردي از آب درآمد!
خودروي هيونداي اكسنت كه قرار بود براي دهك هاي پايين وارد شود، مدل2023 آن در تهران 3 ميلياردو150 ميليون تومان 

قيمت گذاري شده است، در حالي كه نسخه فول آن در امارات 900 ميليون تومان به فروش مي رسد

مطرح شدن چيزي به نام نظام اعتبارسنجي 
در كشور ما سابقه اي 17ساله دارد و موضوعي 
نيست كه به امروز و ديروز مربوط باشد، با اين 
حال نس�خه اوليه اي كه براي اجرايي ش�دن 
اين خدمت پيچيده شد، نواقص قابل توجهي 
داش�ت كه دولت را در س�ال1398 مجاب به 
اصلاح آيين نامه س�نجش اعتبار ك�رد، اما با 
وجود فرصت دو ساله دولت وقت براي پيگيري 
اجراي آيين نامه جديد تا پايان دولت دوازدهم، 
اقدامي براي اجرايی شدن آن صورت نگرفت. 

      
 »نظام اعتبارسنجي«  خدمتي است كه در آن بر 
اساس سابقه عملكرد افراد در زمينه ايفاي تعهدات 
مالي، به هر فرد يك نمره اعتباري تعلق مي گيرد 
كه به واسطه آن مي تواند در هر كجا كه نياز باشد، 

معتبربودن خود را از نظر مالي اثبات كند. 
از سال1۳8۵ كه قانون تسهيل اعطاي تسهيلات 
بانكي از س��وي مجلس تصويب شد، دولت مكلف 
به ايجاد »مؤسس��ات رتبه بندي و اعتبارس��نجي 
مشتريان« شد كه با استفاده از آنها زمينه تسهيل و 

تسريع اعطاي تسهيلات بانكي فراهم شود. 
يك سال بعد، يعني سال1۳86، آيين نامه اوليه 
س��نجش اعتبار به تصويب هيئ��ت دولت وقت 
رس��يد كه طبق آن، يك ش��ركت اعتبارسنجي 
با مش��اركت مؤسس��ات اعتباري و شركت هاي 
بيمه ش��كل گرفت. همچنين شوراي سنجش 
اعتبار براي نظارت بر فعاليت ش��ركت تشكيل 
شد. شركت اعتبارسنجي مذكور وظيفه داشت 
اطلاعات مربوط به س��ابقه دريافت تس��هيلات 
بانكي افراد را جم��ع آوري و نح��وه بازپرداخت 
اقساط از سوي آنها را بررسي كند تا با اتكا بر آن، 

يك نمره اعتباري به افراد اختصاص دهد. 
طي سال هايي كه از شكل گيري شركت گذشت، 
به تدريج اطلاعات تس��هيلات بانك��ي افراد در 

سامانه اين شركت تجميع ش��د و براساس آن، 
يك رتبه اعتباري از A ت��ا E براي افراد حقيقي 
و حقوقي اختصاص يافت، با اين حال از آنجا كه 
اطلاعات مورد استناد اين سامانه براي تخصيص 
نمره اعتب��اري، محدود به اطلاع��ات مربوط به 
تس��هيلات بانكي ب��ود و همچنين ب��ا توجه به 
ضعف هايي كه در عملكرد و مدل سازي شركت 
نيز وجود داشت، دولت دوازدهم در سال1۳98، 
ويرايش جديدي از آيين نامه سنجش اعتبار را به 

تصويب رساند. 
تغيير مهمي كه در اي��ن آيين نامه صورت گرفته 
بود، ايجاد يك پايگاه داده اعتباري جديد در بانك 
مركزي بود كه مطابق آن مقرر شده بود علاوه بر 
اطلاعات مرتبط با نحوه بازپرداخت تس��هيلات، 
س��اير اطلاعات اف��راد نظير س��وابق محكوميت 
مالي و كلاهبرداري، پرداخ��ت قبوض و ماليات و 
جرايم نيز با حفظ محرمانگ��ي در اين پايگاه داده 

تجميع ش��ود و اين پايگاه داده، پاس��خ استعلام 
شركت هاي اعتبارسنجي را در هر مورد بدهد. 

به اي��ن ترتيب، ع��لاوه ب��ر اطلاع��ات مربوط به 
بازپرداخت تس��هيلات ك��ه در بهتري��ن حالت، 
تنها ۳۰درصد از افراد جامعه كه س��ابقه دريافت 
تس��هيلات بانكي را داش��ته اند ش��امل مي شد، 
مقرر ش��د س��اير اطلاعات تأثيرگذار ديگر نيز در 
نمره اعتبارس��نجي افراد لحاظ ش��ود تا علاوه بر 
افزايش شمول افراد براي استفاده از خدمات نظام 
اعتبارس��نجي، نمره اعتباري نهاي��ي نيز از دقت 
بالاتري برخوردار باشد، با اين حال پيگيري ايجاد 
تحول در نظام اعتبارس��نجي تا پايان دولت دوم 

روحاني در حد اصلاح آيين نامه باقي ماند. 
با روي كار آمدن دولت سيزدهم، وزارت اقتصاد و 
بانك مركزي اجرايي شدن مصوبه هيئت وزيران 
دولت س��ابق را به طور جدي در دس��تور كار قرار 
دادند و اصلاح نظام اعتبارسنجي را دنبال كردند. 

طبق گفته معاون سياستگذاري وزارت اقتصاد، با 
استفاده از اطلاعاتي كه تاكنون در اختيار پايگاه 
داده اعتباري قرار گرفته است، مدل جديدي در 
شركت اعتبارسنجي پياده ش��ده و ارزيابي هاي 
لازم روي آن به انجام رس��يده است. در اين مدل 
پوش��ش جمعيتي اعتبارس��نجي به 8۰درصد 
رس��يده و هر چه اطلاعات موجود در آن افزايش 

يابد، دقت مدل نيز افزايش خواهد يافت. 
    سامانه اعتبارسنجي جديد كي رونمايي 

مي شود؟
در ح��ال حاض��ر، بخ��ش اعظ��م اطلاعاتي كه 
مورد نياز سامانه اعتبارس��نجي است، از جانب 
دستگاه ها به سامانه اعتبارسنجي بانك مركزي 
ارسال شده و روي اين سامانه قرار گرفته و قرار 
اس��ت بخش كوچك باقي مانده از اطلاعات نيز 
تا پايان بهمن ماه س��ال جاري در اختيار پايگاه 
داده بانك مركزي قرار گيرد. در اين صورت، قرار 
اس��ت مطابق وعده مس��ئولان وزارت اقتصاد و 
بانك مركزي، س��امانه اعتبارس��نجي جديد تا 

پايان سال جاري رونمايي شود. 
    نمره اعتباري چه كاربردهايي دارد؟

اگر بخواهيم به طور خلاص��ه و كوتاه، اصلي ترين 
كاركرد اعتبارسنجي و تخصيص نمره اعتباري را 
بيان كنيم، اينگونه مي گوييم كه افزايش اعتماد 
و تقارن اطلاع��ات در معاملات اف��راد مهم ترين 
كاركرد اعتبارسنجي است. افراد در هر معامله اي با 
اين ريسك مواجهند كه طرف ديگر معامله چقدر 
به تعهدات خود پايبند است. هر قدر شناخت دو 
طرف معامله از يكديگر كمتر باش��د، اين ريسك 
افزايش مي يابد و به تحميل هزينه اضافي و زيان 
به طرفين معامله منجر مي ش��ود. اين موضوع در 
معاملات دوطرفه افراد مانند قرارداد اجاره، قرارداد 
قرض و تسهيلات، خريد و فروش كالا و مسكن و 

هر نوع معامله اقتصادي ديگر مصداق دارد.

تحول اعتبارسنجي كه روحاني حرفش را زد، رئيسي عمل كرد
    گزارش 3

 عضو كميسيون تلفيق برنامه هفتم
در گفت وگو با »جوان«:

توليد بار اول مسير تحقق بومي سازي صنعتي 
و دانش بنيان شدن صنايع بزرگ است

عضو كميس�يون تلفي�ق برنام�ه هفتم معتق�د اس�ت: توليد بار 
اول مهم تري�ن س�ازوكار در جهت تحقق بومي س�ازي تجهيزات 
راهب�ردي صنايع اس�ت، بنابراين ايج�اد كارگروه تولي�د بار اول 
با ه�دف ترك مناقص�ات جهت ف�روش محصولات ش�ركت هاي 
دانش بني�ان ب�ه دس�تگاه هاي دولت�ي حتم�اً مي توان�د مفي�د 
و مؤث�ر باش�د و ب�ه عن�وان ي�ك گام و مش�وق لح�اظ ش�ود. 

      
ش��بيب جويجري، عضو كميس��يون تلفيق برنامه هفتم در گفت وگو 
با »جوان« با اش��اره به رفع مش��كلات خريد محصولات شركت ها  ي 
دانش بنيان و اقدامات معاونت علم��ي و فناوري رئيس جمهور با ايجاد 
كارگروه »توليد بار اول« در راستاي ترك تشريفات مزاحم و مناقصات 
طولاني مدت در اين بخش گفت: شركت هاي دانش بنيان تقريباً حدود 
يك دهه است كه در بخش ها  ي توليدي و علمي كشور ما وارد شده اند، 
البته اين مسئله از قبل هم اشكالي داشته است، اما در شرايط فعلي به 

صورت گسترده مورد پيگيري قرار مي گيرد. 
وي با اشاره به تأس��يس پارك هاي علم و فناوري در كشور بيان كرد: 
فعاليت شركت هاي دانش بنيان نسبت به ساير بخش ها  ي علمي كشور، 
نوظهور اس��ت، بنابراين براي اينكه بتوانيم ش��ركت هاي دانش بنيان 
را از لحاظ كم��ي و كيفي به س��طوح بالاتري ارتقا دهي��م، يقيناً بايد 

فرهنگ سازي عمومي را در اين بخش مدنظر قرار دهيم. 
جويجري با بيان اينكه بخشي از اين امور بر عهده مجلس است، ادامه 
داد: مجلس با تصويب قانون جهش توليد دانش بنيان مأموريت خود را 
در اين بخش مدنظر قرار داد. مجلس حتي در بحث هاي بودجه اي و در 

برنامه هفتم توسعه هم منابعي را براي اين بخش پيش بيني كرد. 
اين نماينده مجلس شوراي اسلامي با اش��اره به تأكيدات مقام معظم 
رهبري درباره فعاليت هاي دانش بنياني در كشور ادامه داد: مقام معظم 
رهبري نمايشگاه هاي محصولات ش��ركت هاي دانش بنيان را همواره 
مورد بازديد قرار داده اند كه نشان از اهميت اين مسئله در كشور دارد. 

عضو كميس��يون تلفيق برنامه هفتم با بيان اينكه نخستين گام ما در 
زمينه حمايت از ش��ركت هاي دانش بنيان فرهنگ سازي است، ادامه 
داد: به واقع فرهنگ س��ازي مي تواند پديده ها و موضوعات نوظهور در 

سطح اجتماع را به باور عمومي تبديل كند. 
اين نماينده مجلس ش��وراي اس��لامي تأكيد كرد: وقتي موضوعي به 
باور عمومي تبديل شود، همه دس��تگاه ها توجه خود را به اين موضوع 
معطوف خواهند كرد. وي تأكيد كرد: يقيناً وزارتخانه اي همچون وزارت 
اقتصاد در راس��تاي برداش��تن موانع پيش روي فعاليت شركت هاي 
دانش بنيان مي تواند وزارتخانه پيشرويي باشد، البته معاونت علمي و 
فناوري رئيس جمهور هم در اين بخش عهده دار وظايفي است كه انجام 
اين وظايف مي تواند توفيقات در اين بخش را بيشتر كند. اين نماينده 
مجلس شوراي اسلامي تأكيد كرد: همه بخش هاي دست اندركار در اين 
موضوع مي توانند با برداشتن ضوابط و قوانين دست و پاگير مشكلات را 
به حداقل برسانند. وي با بيان اينكه دستگاه هاي ذي ربط بايد موانع را 
از پيش رو بردارند و مشوق هايي را در اين زمينه لحاظ كنند، ادامه داد: 
شركت هاي دانش بنيان بايد احساس كنند كه از پشتوانه قوي در سطوح 
مختلف نظام برخوردار هستند، بنابراين دولت بايد هرگونه خلأ قانوني 
را در اين بخش با ارائه لايحه برطرف كند. عضو كميسيون تلفيق برنامه 
هفتم تأكيد كرد: بايد اين مسائل را در يك بسته كلان پيش بيني كرد 
تا با گام هاي متعدد مسير طي شود، يعني ما اگر در جاهايي خلأ قانوني 

داريم بايد با پوشش خلأ قانوني اين مسئله را برطرف كنيم. 
اين نماينده مجلس در پايان گفت: ش��ركت ها  ي دانش بنيان نقش��ي 
حياتي در پيشبرد رشد اقتصادي و پيشرفت ها  ي فناوري ايفا مي كنند. 
اس��تقرار اكوسيس��تم هاي اقتصاد دانش بنيان، رش��د آنها را تسهيل 
می كند و آنها را قادر مي س��ازد به زنجيره ارزش صنايع مختلف كمك 
كنند. از طريق اعطاي اعتبار مالياتي تحقيق و توس��عه، اين شركت ها 
تشويق مي ش��وند در فعاليت هاي تحقيق و توسعه شركت كنند كه به 
نوآوري هاي تكنولوژيكي و پيشرفت هاي خاص صنعت منجر مي شود. 
وي در پاي��ان گف��ت: همچنين مش��اركت آنه��ا در بومي س��ازي و 
داخلي س��ازي تجهيزات و فرايندهاي توليد، توانمندي ها  ي صنعتي 
كشور را ارتقا مي دهد. با حمايت مستمر و توانمندسازي شركت هاي 
دانش بنيان، كش��ور مي تواند از ظرفيت آنها براي عب��ور از چالش ها، 
ارتقاي توس��عه صنعتي و ايجاد يك زيربناي فناوري قوي براي رشد 

آينده استفاده كند. 
........................................................................................................................

 عضو كميسيون انرژي مجلس 
در گفت وگو با »جوان«:

واردات و توليد خودروهاي برقي راهكار 
مناسبي براي مقابله با ناترازي بنزين است

عضو كميس�يون انرژي مجلس ش�وراي اس�لامي معتقد اس�ت: 
خودروه�اي برقي جزو بهتري�ن گزينه ها به ش�مار مي روند، زيرا 
از ان�رژي پ�اك در آنها اس�تفاده مي ش�ود. به�ره گرفت�ن از اين 
نوع خودروها باي�د مورد توجه ق�رار گيرد. ح�دود 150خودروي 
برقي وارد ن�اوگان حمل و نقل ش�هري تهران ش�ده ك�ه در يك 
برنام�ه زمانبندي ش�ده ق�رار اس�ت ب�ه هزار دس�تگاه برس�د. 

      
رمضانعلي سنگدويني، عضو كميسيون انرژي مجلس در گفت وگو با 
»جوان« با اشاره به لزوم بهينه سازي مصرف سوخت در كشور تصريح 
كرد: حكمي را در برنامه هفتم توسعه تحت عنوان بهينه سازي مصرف 
سوخت مصوب كرديم. اين موضوع بس��يار مهم است و بايد به سمت 
مديريت مصرف حركت كنيم. مصرف سوخت در كشور ما بيش از حد 
متعارف جهاني است. در همه بخش ها بيش��تر از استاندارد جهاني از 
انرژي استفاده مي كنيم. در حوزه حمل ونقل نيز سوخت زيادي مصرف 

مي كنيم و با الگوي مصرف جهاني بسيار فاصله داريم. 
وي افزود: روزانه 12۰ميليون ليتر توليد بنزين در كشور داريم كه تمام 
آن را مصرف مي كنيم و حتي به واردات نيز مي پردازيم. اين آمارها بسيار 
بالاست و نشان دهنده عدم مديريت مصرف سوخت در كشور است. دليل 
اينكه مصرف بنزين در كشورمان بسيار بالاست و نسبت به استانداردهاي 
جهاني مصرف بالاتري داريم، اين است كه خودروسازان كشور به توليد 
خودروهايي مي پردازند كه مصرف بسيار بالايي دارند. خودروهايي كه 
در كشور مورد استفاده قرار مي دهيم، به ازاي هر 1۰۰كيلومتر پيمايش 
1۰ تا 1۴ليتر مصرف بنزين دارند كه بس��يار بالاس��ت. وي ادامه داد: 
مسئله ديگر اين است كه ما موضوع تنوع سوخت را در كشورمان اصلًا 
مدنظر قرار نداده ايم. بيشتر سوخت مصرفي كشور در حوزه حمل ونقل 
بنزين است و درصد كمي از ال پي جي و سي ان جي بهره مي بريم. حدود 
2۴درصد در بخش حمل ونقل سبك از سي ان جي مصرف مي كنيم، اما 
استفاده از خودروهاي برقي را در دستور كار قرار نداده ايم. سنگدويني 
گفت: اگر به س��متي برويم كه حكم برنامه هفتم توس��عه را در زمينه 
بهينه سازي مصرف سوخت در دستور كار قرار دهيم، در تمامي بخش ها 
از جمله مصارف خانگي، تجاري، حمل ونقل و توليد، مديريت مصرف 
خواهيم داشت. عضو كميسيون انرژي مجلس خاطرنشان كرد: موضوع 
ديگر اين است كه رقابت در حوزه خودروسازي در كشور وجود ندارد، 
بايد طوري برنامه ريزي كنيم كه مشتريان حق انتخاب داشته باشند و 

بتوانند به خريد خودرويي بپردازند كه كيفيت بالاتري دارد.

ناترازي  سوخت چگونه تراز مي شود؟
روز گذشته رهبر معظم انقلاب در صحبت هايی مهم اشاره كردند 
كه بايد از توان بخش خصوصي در زمينه رفع ناترازي استفاده شود. 
در همين رابطه نيز اخي�راً مجلس در قانون برنامه هفتم توس�عه، 
با حذف انحصار موجود در بخش توس�عه ميادي�ن و اصلاح رابطه 
مالي، زمينه را براي حضور ش�ركت هاي فعال در حوزه خصوصي 
جهت برداش�ت نفت و گاز از ميادين كش�ور فراهم كرده اس�ت. 
مجلس با مصوبه اي ك�ه در برنامه هفتم توس�عه در خصوص ورود 
بخش خصوصي به بهره برداري از ميادين گازي مش�ترك تصويب 
كرد، انحصار ش�ركت ملي نفت در اين حوزه شكس�ته مي شود و 
بخش خصوصي نيز امكان حضور در اي�ن پروژه ها را پيدا مي كند. 

      
ايران در حال حاضر با حجم ذخيره قابل استحصال نفت و گاز معادل 
حدود ۳۴۰ ميليارد بشكه، رتبه نخست را در دنيا دارد. طبق آمار وزارت 
نفت، باقي مانده ذخاير هيدروكربور مايع قابل استحصال، 1۵8 ميليارد 
بش��كه و باقي مانده گاز قابل اس��تحصال نيز ۳2/6تريليون مترمكعب 
برآورد ش��ده كه اين حجم ذخيره در 189ميدان و ۴1۰مخزن نفت و 
گازي )1۷8مخزن توليدي( انباشته شده است. از مجموع ميادين نفتي 
و گازي يادشده 89ميدان نفتي و گازي مشتمل بر 2۳2مخزن توسعه 
نيافته بوده و از حدود ۵هزارو۵۰۰افق اكتشافي شناسايي شده، حدود 
هزارافق اولويت دار تاكنون حفاري نشده و گمانه زني ها درباره ظرفيت 
توليد حداقل 6/۵ميليون بشكه اي نفت خام و 1/۵ميليارد مترمكعبي 

گاز در كشور هنوز پيشرفتي نداشته است. 
   حل ناترازي با ورود منابع بخش خصوصي به توسعه ميادين 

رضا پديدار، عضو كميس��يون انرژي اتاق بازرگاني تهران در گفت وگو با 
»جوان« با اش��اره به اين موضوع كه بخش زي��ادي از منابع گازي ما در 
ميادين مشترك است، تصريح كرد: طرف مقابل در حال برداشت است و 
بيشتر از ما از منابع بهره مي برد. با استفاده از ظرفيت هاي بخش خصوصي 
مي توانيم به بهره ب��رداري از ميادين گازي مش��ترك بپردازيم و جلوي 
مهاجرت گاز را به طرف مقابل بگيريم. وي ادامه داد: بهتر است برداشت 
از ميادين گازي مشترك به صورت كامل به بخش خصوصي واگذار شود. 
بايد به سرمايه گذاران مجوزهاي لازم را بدهيم كه تمامي كارها را از ابتدا تا 
انتها پيش ببرند. در صورتي كه اين اختيارات به بخش خصوصي داده شود، 
پروژه ها با هزينه پايين تر و در زمان كمتر انجام مي شود. عضو كميسيون 
انرژي اتاق بازرگاني تهران خاطرنش��ان كرد: افزايش توليد گاز از طريق 
برداشت از ميادين مشترك گازي با حضور بخش خصوصي مي تواند به 

رفع مشكل ناترازي گاز كشور در ماه هاي سرد سال نيز كمك كند. 
پديدار گفت: از آنجا كه ما در فصول س��رد س��ال با نات��رازي گاز مواجه 
هستيم و مجبوريم گاز صنايع را قطع كنيم و متحمل ضرر چند ميلياردي 
مي شويم، به هر نحوي كه بتوانيم اين مشكل را حل كنيم، به نفع كشور 
است. استفاده از ظرفيت هاي بخش خصوصي براي بهره برداري از ميادين 
گازي مش��ترك مي تواند در اين زمينه كمك كننده باشد. وي ادامه داد: 
ورود بخش خصوصي به بهره برداري از ميادين گازي مشترك به افزايش 
توليد گاز در كشور منجر مي ش��ود. در اختيار داشتن بخش عظيمي از 
گاز باعث مي ش��ود بتوانيم در بازارهاي جهاني انرژي نقش پررنگ تري 
ايفا كنيم. به اين ترتيب، به تقويت جاي��گاه خود در بازارهاي بين المللي 

مي پردازيم. 
پديدار تأكيد كرد: بخش دولتي پيچيدگي ه��اي خاصي دارد، اما كار در 
بخش خصوصي با سهولت بيشتري پيش مي رود و اين امر به نفع كشور 
است. مهم اين است كه بستر مناس��ب براي فعاليت بخش خصوصي در 
پروژه هاي بهره برداري از ميادين مش��ترك گازي كشور به وجود آيد و با 
اعطاي اختيارات كافي به سرمايه گذاران به آنها اجازه دهيم به روند توليد 
گاز در كشور ش��تاب بخشند. وي ادامه داد: اگر س��ريعاً اين مصوبه مهم 
مجلس را به اجرا برس��انيم و فرايندها را براي حضور بخش خصوصي در 
بهره برداري از ميادين گازي مش��ترك تسهيل كنيم و اختيارات لازم به 
اين بخش داده شود، قطعاً مي توانيم منتظر باشيم ورود بخش خصوصي 
به اين حوزه به افزايش درآمدهاي دولتي و ارتقاي رشد اقتصادي كشور 

منجر شود. 
  تحول بزرگ حوزه برداشت از ميادين مشترك و رفع ناترازي 

در حوزه انرژي
حميد بهزادي بخش، كارش��ناس ح��وزه سياس��تگذاري اقتصادي در 
گفت وگو با »جوان« در رابطه با اهميت بسيار مهم ايجاد منافع و جذابيت 
براي بخش خصوصي در جهت توسعه ميادين مشترك گازي گفت: رهبر 
معظم انقلاب ايران روز گذشته در ديدار با فعالان حوزه توليد كشور، بر 
استفاده از توان بخش خصوصي در جهت حل ناترازي هاي بخش انرژي 
تأكيد كردند؛ موضوع مهمي كه در زمينه توسعه برنامه ريزي بدون نياز 
به بودجه دولت و توسعه مبتني بر سرمايه گذاري بخش غيردولتي و ورود 

نقدينگي به اين بخش در برنامه هفتم توسعه مصوب شده است.
وي با اشاره به مصوبات برنامه هفتم توسعه در اين زمينه گفت: ماده1۵ 
برنامه هفتم توسعه در تسهيل حضور بخش خصوصي در توسعه ميادين 
گازي و در مواد بخش انرژي نيز بحث فعال ش��دن حس��اب بهينه سازي 
مصرف جهت تس��ويه گواهي صرفه جويي در قانون برنامه هفتم توسعه، 
دقيقاً به كارگيري ظرفيت هاي مغفول مانده بخش خصوصي است، تنها با 
سازوكار اصلاح و ترميم رابطه مالي دولت با سرمايه گذار مي توان تحولي 
بزرگ در بهره برداري از ميادين مشترك گازي ايجاد كرد، زيرا ناترازي در 

حوزه انرژي كشور را به حداقل می رساند و به طور كامل رفع می كند. 
بهزادي بخش با اش��اره به اثرات مثبت و مزاي��اي به كارگيري ظرفيت 
بخش خصوصي و شكستن انحصار موجود در حوزه برداشت نفت و گاز 
اظهار كرد: شكس��تن انحصار در صنعت نفت و گاز ايران، درها را براي 
شركت هاي بخش خصوصي براي رقابت در توسعه ميادين مشترك باز 
مي كند. انتظار مي رود اين حركت فضاي رقابتي تري را ايجاد كند كه به 
افزايش سرمايه گذاري و پيشرفت در توسعه ميدان مشترك نفت و گاز 
منجر شود. با رقابت شركت هاي متعدد براي توسعه ميدان ها، مي توان 
انتظار داشت شاهد افزايش چشمگير تعداد ميادين مشترك نفت و گاز 
در كشور باشيم. اين رقابت به نوآوري، كارايي و بهره وري منجر مي شود 
و در نهايت به نفع كل صنعت خواهد بود. يكي از مزاياي كليدي شكستن 
انحصار، ظرفيت ورود ش��ركت هاي خارجي به بازار نف��ت و گاز ايران 
است. ايران با دادن مجوز به شركت هاي غيردولتي براي توسعه ميادين 
مشترك مي تواند سرمايه گذاري و تخصص خارجي را جذب كند. اين 
هجوم س��رمايه هاي خارج��ي و فناوري هاي مدرن نه تنها به توس��عه 
ميادين مشترك كمك مي كند، بلكه راه را براي نقش مهم شركت هاي 
خارجي در فروش نفت و گاز ايران هموار مي كند. از طريق مشاركت با 
اين شركت ها، ايران مي تواند تجارت انرژي خود را گسترش دهد و تأثير 

تحريم ها را در اين بخش كاهش دهد. 
وي ادامه داد: با استقبال از مشاركت شركت هاي خارجي در صنعت نفت و 
گاز ايران، كشور از افزايش درآمدهاي ارزي بهره مند مي شود. اين درآمدها 
را مي توان بدون تحميل بار بودجه دولت و كاهش فشار بر منابع داخلي 
ايجاد كرد. همچنين حضور بيشتر شركت هاي خارجي در صنعت نفت 
و گاز ايران به ويژه در ميادين مشترك موجب فعاليت بيشتر اقتصادي و 
اشتغال زايي خواهد شد. اين امر تأثير مثبتي بر اقتصاد كلي خواهد داشت 
و از توسعه و رشد پايدار حمايت مي كند. مشاركت شركت هاي خارجي در 
ميادين مشترك نفت و گاز به بهينه سازي برداشت و به حداكثر رساندن 
ظرفيت توليد كمك مي كند. با اجازه دادن به طرف خارجي براي داشتن 
سهم قابل توجهي در روند توس��عه، ايران مي تواند از تخصص، فناوري و 
منابع آنها استفاده كند. اين رويكرد تضمين مي كند كه ميادين مشترك 
به حداكثر ظرفيت توليد خود مي رسند كه هم به نفع ايران و هم شركاي 
خارجي آن است. همكاري بين شركت هاي داخلي و خارجي، تبادل دانش 
و پيشرفت هاي فناوري را تقويت مي كند و در نهايت به افزايش كارايي و 

بهره وري در بخش نفت و گاز منجر مي شود.
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